
سرخط خبر

ساخت 700 مسکن 
برای محرومان هرمزگان

بنی��اد برکت وابس��ته ب��ه س��تاد اجرایی 
فرم��ان حضرت ام��ام)ره( نهادی اثرگ��ذار در 
محرومیت زدایی از مناطق محروم کشور بویژه 
در استان هرمزگان است. احمد مرادی، نماینده  
مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد و 
خمیر در مجلس شورای اسلامی ضمن قدردانی 
از بنیاد برکت به عنوان یکی از نهادهای اثرگذار 
در خدمت رسانی به مردم مناطق محروم گفت: 
بنیاد برکت در استان هرمزگان با مشارکت در 
7 طرح توانمندس��ازی اقتصادی و اشتغالزایی، 
س��اخت 38 باب مدرس��ه که از استانداردهای 
مناس��ب اماکن آموزش��ی و تجهیزات کمک 
آموزش��ی برخوردار اس��ت، احداث 5 مسجد، 
2 ح��وزه علمی��ه، اج��رای عملیات س��اخت 
700 باب مس��کن محروم��ان و ده ه��ا پروژه  
زیربنایی و عمرانی، بهداشتی و درمانی فعالیت 
چش��مگیری در مناطق محروم این استان ایفا 
کرده است. وی افزود: بنیاد برکت اجرای طرح 
 توسعه  پایدار جزیره  هرمز در چارچوب الگوی 
ایران��ی - اس��لامی پیش��رفت را ب��ا تکی��ه بر 
سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی، شامل اجرای 
طرح های توانمندسازی اقتصادی و پرو ژه های 
زیربنایی، سلامت و حمایت از اقشار محروم در 
دست اقدام دارد. وی با اشاره به کارآفرینانی که 
در استان هرمزگان حضور دارند، اظهار داشت: 
اش��تیاق این افراد برای تولید و اشتغال بسیار 
بالاست اما به دلیل نبود سرمایه کافی برای این 
کارآفرینان، فعالیت چشمگیری انجام نمی شود. 

بانک ها مصوبات
 بانک مرکزی را اجرا نمی کنند

بانک ه��ا نظارت دول��ت را نمی پذیرند و در 
حال حاضر با امپراتوری مالی بویژه در بانک های 
خصوصی روبه رو هستیم که از اعطای تسهیلات 
با ش��رایط آس��ان و براس��اس مصوبات بانک 
مرکزی خودداری می کنند. حس��ین طوسی، 
رئیس انجمن صنایع پروفیل یوپی وی سی در 
و پنج��ره ایران در گفت  وگ��و با فارس با تأکید 
بر لزوم کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی برای 
صنایع، اظهار داش��ت: دولت باید به این مساله 
توجه کند تا عامل��ی برای رفع رکود در بخش 
تولید و افزایش ظرفیت فعال کارخانه ها شود.  
وی درباره تس��هیلات 16 هزار میلیارد تومانی 
به صنایع گفت: پرداخت این تسهیلات با چند 
مش��کل روبه رو بود؛ از جمله اینکه نرخ س��ود 
بالایی داش��ت به طوری که با احتساب کارمزد 
و هزینه های دریاف��ت وام، این نرخ به بیش از 
20 درصد می رس��ید که برای تولیدکنندگان 
جذابیتی ندارد. همچنین بسیاری از واحدهای 
کوچک صنعتی بدهی بانکی دارند و در نتیجه 
با گرفتن تسهیلات جدید باید ابتدا بدهی معوق 
خود را پرداخت می کردند و در نهایت دریافت 
وام دوباره، باعث افزایش بدهی صنایع می شد. 
طوس��ی کاهش نرخ سود تس��هیلات بانکی و 
نظ��ارت بر عملکرد بانک ه��ای خصوصی را از 
جمله مس��ائل مهم پیش روی دولت دوازدهم 
عنوان کرد و گف��ت:  دولت باید کنترل لازم را 
در بازار پولی  داشته باشد تا شاهد رشد صنایع 
داخلی و بهبود وضعیت اقتصاد کش��ور باشیم. 
وی در ادامه با بیان اینکه حدود 8 س��ال است 
رکود بر اقتصاد کشور حاکم شده است، گفت: 
این رکود باعث شده واحدهای کوچک صنعتی 
نتوانند فروش خوبی داشته باشند و در نتیجه 
بدهی بانکی آنها افزایش یافته و نقدینگی این 

کارخانه ها نیز تحلیل رفته است.

برگه قطعی مالیاتی اصناف صادر نشد
در حال حاضر برگه قطعی مالیاتی کسبه ها 
هنوز در خیلی از حوزه ها صادر نشده در صورتی 
که س��ال گذش��ته همه مودیان دستورالعمل 
سازمان مالیاتی را اعمال و مالیات های خود را 
پرداخت کرده اند. ابراهیم درستی، نماینده امور 
مالیاتی اتاق اصناف در س��ازمان امور مالیاتی 
کش��ور با اشاره به اینکه در حال حاضر افزایش 
مالیاتی در مملک��ت با توجه به رکود حاکم بر 
بازار معنا و مفهومی ندارد، افزود: همه ارگان ها و 
کارشناسان بر وجود رکود حاکم بر اصناف واقف 
هس��تند. وی در ادامه با بیان اینکه در شرایط 
فعلی مالی��ات دریافتی متناس��ب با وضعیت 
درآمدی کسبه نیست، اظهار داشت: هم اکنون 
واحدهای صنفی در ش��رایط رکود قرار دارند و 
فعالیتی چندانی نسبت به گذشته ندارند. وی با 
اشاره به اینکه مالیات واقعی و حق دولت باید به 
درستی دریافت شود، تصریح کرد: البته در این 
میان کسانی که از درآمد کمتری برخوردارند 

نباید تحت فشار مالیاتی قرار گیرند.

 حس��ین معص��وم، مش��اور حقوق��ی وزی��ر 
راه وشهرس��ازی درباره موانع اجرایی شدن قانون 
پیش فروش ساختمان تصریح کرد که پیش فروش 

ساختمان باید در دفاتر اسناد رسمی ثبت شود.
 مهدی دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان خودرو 
با بیان اینکه یک برداش��ت ناصواب باعث ش��ده 
تا 1۹10 دس��تگاه خودرو معطل شماره گذاری 
باشد، گفت: یقیناً باید شماره گذاری خودروهای 
غیرآمریکایی ساخت آمریکا انجام شود و پلیس 

راهور نباید تفسیر به رای کند.
 مهدی کریمی تفرش��ی، رئیس هیأت مدیره 
تعاونی تولیدکنن��دگان مواد غذایی هم صنف با 
بی��ان اینکه بدعت بدی ب��رای بالا بردن قیمت 
م��واد غذایی در ماه رمضان با توجه به بالا رفتن 
مصرف ش��کل گرفته اس��ت، گفت: قیمت مواد 
غذایی پرمصرف در ماه رمضان از جمله حبوبات 

تغییری نخواهد کرد.
 محمدرض��ا غف��وری، مدیر امور مش��تریان و 
بانکداری عمومی بانک کشاورزی گفت: تا پایان 
خردادماه یاراکارت به کش��اورزانی که یارانه خود 
را از این بانک دریافت می کنند، داده می ش��ود تا 

یارانه آنها ضمانتی برای اقساط آنها شود.
 جمش��ید انصاری، رئی��س س��ازمان اداری و 
اس��تخدامی با اش��اره به اینکه ه��ر پرداختی به 
کارمندان در ادارات بدون فیش امکان پذیر نیست، 
گفت: لایحه دائمی شدن قانون مدیریت خدمات 

کشوری تا ماه آینده به مجلس می رود.
 ش��اپور محمدی، رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در پانزدهمین همایش ملی حس��ابداری 
گفت: بانک ها، بیمه ها و ش��رکت های بزرگ باید 
استاندارد جدید حسابداری موسوم به IFRS را 

اجرا کنند.
 پاتریک پویان، رئیس توتال گفت: این شرکت 
فرانسوی امضای قرارداد توسعه میدان گازی پارس 

جنوبی را با ایران پیش از تابستان نهایی می کند.
 علی یزدانی، مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و ش��هرک های صنعتی ایران گفت: امسال 200 
هزار میلیارد ریال تسهیلات برای افزایش ظرفیت 
10 هزار بنگاه کوچک و خروج آنها از رکود در نظر 

گرفته  شده است.
 بانک جهانی اعلام کرد که حوادث طبیعی هر 
س��ال 520 میلیارد دلار ضرر به اقتصاد جهانی 

وارد می کند.
 گمرک ایران اعلام کرد: ضمانتنامه و بیمه نامه 
تجمیعی با هدف تس��هیل تج��ارت و کمک به 
ترانزیت در گمرکات اجرایی به صورت الکترونیک 

راه اندازی می شود.
 معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: موعد ارائه اظهارنامه مالیاتی صاحبان 

مشاغل )اشخاص حقیقی( خردادماه است.
 ش��رکت هولدینگ بالگرد روس��یه از امضای 

توافقنامه مونتاژ تولیدات خود در ایران خبر داد.

رشد ۵0 درصدی تجارت ایران و چین
مبادلات تج��اری ایران و چی��ن در 4 ماهه 
نخست 2017 میلادی با افزایش نزدیک به 50 
درصدی نسبت به مدت مش��ابه پارسال روبه رو 
شد و از مرز 12 میلیارد دلار گذشت. به گزارش 
ایسنا، در سال های اخیر میزان صادرات ایران به 
چین با کاهش روبه رو شده و از رقم ۹ میلیارد و 
15۹ میلیون دلار در س��ال 13۹3 به  8 میلیارد 
و 377 میلیون دلار در سال 13۹5رسیده است. 
در مقابل میزان واردات از چین در همین فاصله 
از رق��م 12 میلیارد و 561 میلی��ون دلار به 10 
میلیارد و 753 میلیون دلار رس��یده که نش��ان 
می ده��د در این  مدت با اف��ت 8/5 درصدی در 
ص��ادرات و افت 14/4 درصدی در واردات روبه رو 
ش��ده ایم. در این بین همکاری های تجاری ایران 
و چین در س��ال گذشته براساس آمارها و اسناد 
موجود گم��رک ای��ران و وزارت بازرگانی چین 
بالغ بر 66/35 میلیون تن بوده اس��ت و چنانچه 
بخواهیم رقم تجارت متقابل را با س��ال های قبل 
چ��ه به لحاظ ارزش��ی و چه ب��ه لحاظ حجمی 
مقایس��ه کنیم، ش��اهد افزایش حجم مبادلات 
خواهیم بود. چین به عنوان بزرگ ترین واردکننده 
نفت ایران در سال 2016 میلادی لقب گرفت و 
در این سال 63/1 درصد از کل صادرات ایران به 
چین را نفت تشکیل داده است. آمارهای جدید 
گمرک چین نیز نشان می دهد مبادلات تجاری 
ایران و چین در 4 ماه نخست سال جاری میلادی 
با افزایش 4۹ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل روبه رو ش��ده است. مبادلات تجاری ایران و 
چی��ن که در ژانویه تا آوری��ل 2016 بالغ بر 8/1 
میلیارد دلار اعلام ش��ده ب��ود در ژانویه تا آوریل 
س��ال جاری به 12/1 میلیارد دلار افزایش یافته 
اس��ت. صادرات چین به ایران در ژانویه تا آوریل 
2017 ب��ا افزایش 30 درصدی نس��بت به مدت 
مش��ابه سال قبل روبه رو ش��ده و به 5/7 میلیارد 
دلار رس��یده است. چین در ژانویه تا آوریل سال 
2016 بالغ بر 4/4 میلیارد دلار کالا به ایران صادر 
کرده بود. واردات چین از ایران نیز افزایش زیادی 
داشته است. چین در ژانویه تا آوریل 2016 بالغ 
ب��ر 3/7 میلی��ارد دلار کالا از ایران وارد کرده بود 
که این رقم با افزای��ش 70 درصدی در ژانویه تا 
آوریل امس��ال به 6/4 میلیارد دلار رسیده است. 

نفت کالای عمده وارداتی چین از ایران است.

برکت

3اقتصاد

گروه اقتصادی: سپرده گذاران یک موسسه اعتباری 
جدید نیز به جمع تجمع کنندگان و مالباختگان نظام 
بانکی پیوس��تند و روز گذشته در برخی از شهرهای 
کشور دست به تجمع زدند. به گزارش »وطن امروز«، 
سپرده گذاران موسسه آرمان که از تجمیع 2 تعاونی 
وحدت و البرز ایرانیان تش��کیل ش��ده بعد از انتشار 
اطلاعیه ای از سوی موسسه اعتباری توسعه مبنی بر 
منتفی شدن ادغام این تعاونی ها، مقابل شعب وحدت 
و البرز ایرانیان در شهرهای اهواز، دهلران، رباط کریم 
و ملارد و چند ش��هر دیگر کش��ور تجم��ع کردند. 
»وطن امروز« در گزارش روز گذش��ته خود به بانک 
مرکزی هش��دار داد تکلیف موسسات و تعاونی های 
اعتب��اری را که نه از بانک مرک��زی مجوز دارند و نه 
از فعالیت آنها جلوگیری می ش��ود، روشن کند، چرا 
که صدها هزار س��پرده گذار هم اکنون در بلاتکلیفی 
مطلق به س��ر می برند. 2 س��ال پیش سپرده گذاران 
میزان و ثامن الحجج سرگردان شدند، سال گذشته 
سپرده گذاران کاسپین بلاتکلیف ماندند و گویا امسال 
نوبت س��پرده گذاران آرمان اس��ت. مشخص نیست 
سپرده گذاران در دیگر بانک ها و موسساتی که نام آنها 
در سایت بانک مرکزی نیست و برخوردی هم با آنها 
صورت نمی گیرد چه سرنوشتی خواهند داشت. روز 
گذشته س��پرده گذاران آرمان در اهواز تجمع بزرگی 
داش��تند و این تجمع موجب ترافیک در داخل شهر 
شد.  در این باره فارس گزارش داده با توجه به اعلام 
ورشکستگی این صندوق، سپرده گذاران به یکباره با 
مراجعه به شعبه این موسسه در بیشتر شهرستان های 
استان خوزستان خواستار برداشت وجه از حساب های 
خود شدند و با توجه به اینکه مسؤولان این بانک ها و 
برخی مسؤولان استانی در هفته گذشته اعلام کرده 
بودند مطالبات سپرده گذاران شنبه پرداخت خواهد 
ش��د، باز هم مراجعه این افراد به شعب این موسسه 
نتیج��ه ای در بر نداش��ت و در برخی شهرس��تان ها 
تجمعات ادامه پیدا کرد. با این حال برخی شهروندان 
خوزس��تانی صبح دیروز ب��ا تجمع در اس��تانداری 
این اس��تان خواستار ورود اس��تاندار به این مساله و 
بازپس گیری مبالغ سپرده شده در این صندوق بودند. 
این در حالی اس��ت که در شهرستان ایذه نیز تجمع 
برای ساعاتی باعث ایجاد ترافیک در خیابان منتهی به 
محل این موسسه شد. با توجه به این تجمعات، دیروز 
استاندار خوزستان مجبور به واکنش شد. شریعتی در 
اظهاراتی عجیب اعلام کرد مردم آن زمان که سود 
زیادی از این موسسه می گرفتند باید فکر این روز 
را هم می کردند!  استاندار خوزستان گفت: ساعت 
یک بام��داد امروز با حیدری، معاونت نظارت بانک 
مرکزی تماس گرفته و به صورت جدی خواس��تار 
حل مشکل مردم شدم. همچنین با نماینده شعب 
موسسه توسعه آرمان جنوب غرب کشور صحبت 
ک��ردم و گزارش ه��ای آنه��ا نیز به من ارائه ش��د. 

مسؤولان موسس��ه، قوه قضائیه و نیروی انتظامی 
جلسه دارند و اعلام کردند نتیجه برگزاری جلسه 
و جمع بندی را به ما اعلام می کنند. شریعتی اظهار 
ک��رد: یک ماه قبل با رئیس بانک مرکزی صحبت 
ک��رده بودم و اعلام کردم برخی از این مؤسس��ات 
مجوز ندارند حالا این یک مؤسسه منظور نیست. 
وی گفت: اطلاعیه های بسیاری نسبت به مجوزدار 
نبودن این مؤسس��ات صادر می کنیم ولی کس��ی 

ب��ه آن اهمیتی نمی دهد. این مؤسس��ات از برخی 
ارگان ها مجوز دریافت می کنن��د و تابلوی خود را 
بالا می برند. هم اکنون مدیریت موسس��ه آرمان در 
خوزستان و ایلام متفاوت است و موسسه آرمان در 

خوزستان مشکلی ندارد.
واکنش دادستان رباط کریم ■

در شهرستان رباط کریم استان تهران نیز دیروز 
تجمع��ی صورت گرف��ت و نماینده س��پرده گذاران 

جلس��ه ای با مس��ؤولان برگ��زار کرد. در ای��ن باره 
خبرگ��زاری میزان گ��زارش داده ب��ه دنبال تجمع 
جمعی از س��پرده گذاران موسس��ه مالی- اعتباری 
آرم��ان در شهرس��تان رباط کریم، حجت الاس��لام 
والمس��لمین قاسم پور، دادس��تان این شهرستان از 
پیگیری جدی این پرونده و رس��یدگی به وضعیت 
مالباختگان خبر داد. جمعی از مالباختگان موسسه 
مالی - اعتباری آرمان در شهرس��تان رباط کریم به 
نش��انه اعتراض مقابل این موسس��ه تجمع کرده و 
خواس��تار تعیین تکلیف وضعیت سپرده های ش��ان 
شدند. به دنبال تجمع جمعی از این سپرده گذاران، 
حجت الاس��لام والمس��لمین قاس��م پور، دادستان 
رباط کریم از پیگیری جدی این پرونده و رسیدگی 
به وضعیت مالباختگان خبر داد. دادستان رباط کریم 
در گفت  وگو با میزان تصریح کرد: موسسه اعتباری 
آرم��ان بیش از 5 هزار عضو دارد و تلاش دس��تگاه 
قضایی بر این اس��ت که وضعیت س��پرده گذاران از 
طری��ق مذاکره حل و فصل ش��ود. وی ادامه داد: در 
دادس��رای رباط کریم با حدود 20 نفر از نمایندگان 
س��پرده گذاران موسسه آرمان جلس��ه ای با حضور 
رئیس دادگستری این شهرس��تان برگزار و اجماع 
حاصل ش��د ک��ه پرونده ب��ه صورت غی��ر قضایی 
و ب��ا تزری��ق پول از بانک مرکزی ح��ل و فصل و از 
طریق مذاکره، حقوق مردم به آنها بازگردانده شود. 
حجت الاسلام والمسلمین قاسم پور در پایان تصریح 
کرد: طبق گفته فرماندار شهرس��تان رباط کریم در 
جلسه شورای تامین، مقرر شد بانک اقتصاد نوین به 
عنوان پشتیبان موسسه آرمان ودیعه  ها و سپرده های 

مردم را بتدریج پرداخت کند.

سپرده گذاران سرگردان مؤسسه آرمان در شهرهای مختلف تجمع کردند
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مالیات

بانک

دولت ط��رح مش��خصی را برای 
اش��تغالزایی بی��کاران در دس��ت 
نداش��ت اما با طرح کارورزی مانور سیاسی را برای 
اشتغالزایی انجام داد که جز جنبه تبلیغی آثار مثبتی 
در بازار کار ایران و کاهش نرخ بیکاری ایجاد نخواهد 
کرد. حمید حاج اس��ماعیلی، کارش��ناس بازار کار 
معتقد است دولت با طرح کارورزی فارغ التحصیلان 
دانش��گاهی تنها به دنبال هدف پوپولیس��تی خود 
بوده است و این طرح نه تنها اشتغالی ایجاد نخواهد 
کرد بلکه وضعیت بازار کار را به ش��کلی بحرانی تر 
درمی آورد. حاج اسماعیلی در گفت وگو با فارس، با 
اشاره به اینکه طرح اشتغالزایی دولت که به نام طرح 
کارورزی آغاز به کار کرده، اشتغالی نخواهد داشت، 
اظهار داش��ت: از این ط��رح اثری که بتوان از آن به 
عنوان تقویت ب��ازار کار یاد کرد، نخواهیم دید. وی 
افزود: هدف از طرح کارورزی این اس��ت که نیروی 
کار جدی��دی را به بنگاه ها اضافه کند اما چون بازار 
کار تغییراتی درونش ایجاد نشده است و همچنان 
شرایط گذشته حکمفرماست این طرح تنها موجب 
جابه جای��ی نی��روی کار واقعی به ص��ورت موقت 
می شود. حاج اس��ماعیلی معتقد است این طرح به 
جای اینکه افزایش اشتغال و ایجاد ظرفیت های کار 
داشته باشد تنها موجب اخراج نیروی کار قدیمی در 
کارگاه ها می شود و علت آن سوءاستفاده ای است که 
برخی کارفرمایان از شرایط طرح کارورزی وزارت کار 
خواهند کرد. وی درباره علت اخراج نیروهای کار از 
بنگاه ها با اجرای طرح کارورزی گفت: طرح کارورزی 
وزارت کار بر این مبنا استوار است که کارفرمایانی 
که کارورزان را به مدت 6 ماه جذب کنند، می توانند 
یک سوم دستمزد قانون کار را به آنها پرداخت کنند 

و در عی��ن حال ط��ی مدت 
کارورزی هم برای آنها لیستی 
به س��ازمان تأمین اجتماعی 
ارسال نمی شود. وی با تأکید 
بر اینکه طرح کارورزی دولت 
بسیار خطرناک بوده و حقوق 

نیروی کار دانش آموخته در کشور را هدف قرار داده 
اس��ت، تصریح کرد: این طرح نه تنها موجب اخراج 
کارگران از کارگاه ها می شود بلکه در نهایت موجب 
جایگزینی نیروی کار موقت بدون دستمزد قانونی با 

نیروهای قدیمی در کارگاه ها می شود.
درخواست جلسه برای بررسی طرح کارورزی ■

در همین حال عضو شورایعالی کار »کارورزی« 
را طرح شکست خورده  »استاد- شاگردی« دانست 
و از درخواست برگزاری جلسه شورایعالی کار برای 
بررس��ی آن خب��ر داد. علی خدای��ی در گفت وگو 
ب��ا مهر، با بیان اینکه ط��رح کارورزی که بتازگی از 
س��وی وزارت تع��اون، کار و رف��اه اجتماع��ی برای 
اش��تغال فارغ التحصیلان آغاز ش��ده، نقض آشکار 
حقوق بنیادین کار و بدون پش��توانه قانونی اس��ت، 
 گفت: این طرح در ادامه اقدامات شکس��ت خورده 
»استاد- ش��اگردی« در دولت دهم است که ظاهرا 
این بار با عنوان جدید »طرح کارورزی« طرح شده 
است در حالی که ما اعتقاد داریم با این طرح، عملا 
اجازه استثمار بیشتر فارغ التحصیلان دانشگاهی را 
فراه��م می آوریم. خدایی ادام��ه داد: در تنظیم این 

طرح از تشکل های کارگری به 
عنوان یکی از طرفین شرکای 
اجتماعی، هیچ گونه نظرخواهی 
ص��ورت نگرفت��ه اس��ت. وی 
با اش��اره به معافی��ت در نظر 
گرفته شده برای کارفرمایان در 
صورت جذب فرد ش��اغل در قالب این طرح گفت: 
باتوجه به اینکه هرگونه معافیت از قانون کار باید در 
شورایعالی کار مطرح و تصویب شود اما این طرح در 
این شورا طرح نشده بنابراین ضمن اعتراض و انتقاد 
به طرح یاد ش��ده، درخواست تشکیل فوری جلسه 
ش��ورایعالی کار را جهت رس��یدگی به این موضوع 
ارائه کرده ایم. خدایی تصریح کرد: مس��ؤولان بارها 
اعلام کردند پی��ش از تعمیم اجرای طرح کارورزی 
به سراس��ر کش��ور، این طرح در س��ال گذشته در 
چندین اس��تان به صورت پایلوت اجرایی ش��ده اما 
پرسش این اس��ت که به رغم اجرای آزمایشی، چرا 
شیوه نامه نظارت بر طرح تازه در حال تنظیم است؟ 
خدایی تاکید کرد: به نظر می رس��د با وجود اجرای 
پایلوت طرح کارورزی اما همچنان این طرح نیازمند 
آسیب شناسی است و مس��ؤولان به اجرای پایلوت 
شکست خورده طرح استاد- شاگردی اشاره می کنند. 
وی ادامه داد: علاوه بر این، از سوی مسؤولان اعلام 
می شود با اجرای آزمایش��ی طرح کارورزی، حدود 
70 درص��د کارورزان از س��وی صاحبان مش��اغل 
و کارفرمای��ان ج��ذب کارگاه ی��ا بن��گاه اقتصادی 

مربوطه ش��دند؛ در اینجا ما به عن��وان نمایندگان 
 نی��روی کار و کارگ��ر آمادگی و تمای��ل داریم آمار

70 درص��دی جذب نیرو در واحدها را مش��اهده و 
راس��تی آزمایی کنیم، چراکه معتقدی��م راه ایجاد 
اش��تغال به هیچ وجه از ای��ن بیراهه ها نمی گذرد. 
عضو کارگری شورایعالی کار با بیان اینکه متاسفانه 
دولت ها تنها راه پیش روی خود را در هجمه و حمله 
به قوانین حمایتی نیروهای کار دیده اند و به جای 
اصلاح زیرساخت های اقتصادی، به اینگونه طرح های 
بی پشتوانه رو می آورند، معتقد است: اذهان کارگران 
کش��ور به این ادبیات در دولت های مختلف آش��نا 
اس��ت. هنوز فراموش نکرده ایم با بهانه واهی ایجاد 
اشتغال، تاکنون کارگران مناطق آزاد تجاری، مناطق 
وی��ژه اقتصادی، کارگاه های زیر 10 و 5 نفر چگونه 
از ش��مول برخی مقررات قانون کار خارج ش��ده اند! 
خدایی تاکید کرد: بهتر است آقایان ابتدا گزارشی 
از روند ایجاد اش��تغال در این مناط��ق و کارگاه ها 
ارائ��ه دهن��د و بعد به دنب��ال طرح های اینچنینی 
باش��ند. گفتنی اس��ت از حدود 2 هفته گذش��ته، 
سامانه کارورزی ویژه ثبت نام فارغ التحصیلان بیکار 
دانش��گاهی از مقطع فوق دیپلم تا دکترا از س��وی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان یکی از 
طرح های اشتغالزای دولت فعالیت خود را آغاز کرد. 
دستمزد افرادی که در قالب طرح کارورزی مشغول 
به کار می شوند یک س��وم حداقل دستمزد خواهد 
بود که از س��وی دولت پرداخت خواهد شد. ضمن 
اینکه اگر کارفرمایی پس از اتمام دوره کارورزی که 
حداکثر 6 ماه پیش بینی ش��ده، اقدام به جذب وی 
کند تا 2 س��ال از پرداخت حق بیمه سهم کارفرما 

معاف خواهد بود.

ق��رار نیس��ت م��ا ت��ا اب��د برای 
مصرف کنن��دگان، ب��رق ی��ا گاز 
یاران��ه ای بپردازی��م و باید ع��ده ای از مردم قیمت 
تمام شده برق و گاز را پرداخت کنند. میرعلی اشرف 
عبدالله  پوری حسینی، رئیس سازمان خصوصی سازی 
در گفت وگ��و با رادیو گفت وگو درباره میزان توفیق 
این سازمان در روند خصوصی سازی اظهار داشت: در 
شرایطی خاص، حوزه خصوصی سازی با حوزه دیگر 
بخش های اقتصادی گره می خورد که این گره ها باید 

همزم��ان با هم باز ش��ود. وی تصریح کرد: در حال 
حاضر جدی ترین چالش فرآیند خصوصی سازی در 
هر کشوری و در کش��ور ما مقررات زدایی است. در 
زمینه هایی که دولت از صنعتی خاص حمایت نقدی 
می کند لازم است برای تداوم خصوصی سازی با ارائه 
فرمولی جدید به جای یارانه به مرور آن را حذف یا 

روشی دیگر را جایگزین آن کند. وی تصریح کرد: با 
همه این واقعیت ها، عده ای از قشر کم درآمد هستند 
ک��ه دولت در این زمین��ه از آنها حمایت می کند و 
در این میان باید بتوانیم حمایت دولت را به شکل 
دیگری ارائه دهیم تا قشر کم درآمد تحت فشار قرار 
نگیرند. پوری حسینی با اشاره به اینکه روند شناسایی 

قش��ر کم درآمد جامع��ه با کندی زی��ادی در حال 
پیشروی است، افزود: این کندی در شرایط حاضر به 
صلاح است زیرا تا گرفتن تصمیم درباره جایگزینی 
روش��ی جدید باید با آرامش پی��ش رفت تا خدای 
نکرده به مردم و دولت آسیبی نرسد. وی اضافه کرد: 
جدا از روند خصوصی سازی، اراده ای نیز بر آزادسازی 
قیمت های برق و گاز وج��ود دارد و به عبارت دیگر 
تصمیم بر این اس��ت که قیمت ها به صورت رقابتی 

در بازار تعیین شود.

فعالان کارگری به دولت هشدار دادند

اخراج کارگران قدیمی با طرح کارورزی وزارت کار

قرار نیست تا ابد برق و گاز یارانه ای بدهیم

کار

یارانه

تجارت

نما

ضرب الاجل مجلس به بانک مرکزی
پورابراهیمی از ارجاع پرونده کاسپین به قوه قضائیه با عدم تعیین تکلیف آن از سوی بانک مرکزی خبر داد. 
محمدرضا پورابراهیمی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به پیگیری های کمیسیون اقتصادی مجلس درباره 
پرونده موسسه اعتباری کاسپین، گفت: این کمیسیون از ابتدای مشکل سپرده گذاران کاسپین با تشکیل 
جلسات مستمر با مسؤولان مربوط در تلاش برای رفع آن بوده است. نماینده مردم کرمان با بیان اینکه ورود 
مجلس به پرونده کاس�پین از حیث انجام وظیفه نظارتی بوده است، افزود: با توجه به اینکه اقدامات انجام 
شده از سوی بانک مرکزی درباره تعیین تکلیف کاسپین از نظر نمایندگان کافی نبوده، برگزاری نشستی 
دیگر برای بررس�ی برنامه ها درباره ساماندهی این موسسه و موسسات مش�ابه آن در هفته جاری برگزار 
خواهد شد. وی ادامه داد: در صورتی که تا پایان هفته جاری بانک مرکزی برنامه مشخص و زمانبندی شده 
در چارچوب ضوابط و قوانین برای ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی و مالی ارائه نکند، کمیسیون اقتصادی 
مجلس درخواست اعمال ماده 236 در این باره را خواهد داد. پورابراهیمی ادامه داد: با توجه به اینکه مجلس 
نمی تواند به صورت مستقیم به برخورد با موسسات مالی غیرمجاز بپردازد، اعمال ماده 236 آیین نامه را در 
دس�تور کار خود قرار داده تا با همکاری قوه قضائیه این مهم پیگیری شده و سپرده گذاران به حقوق خود 
برسند. وی افزود: اقدامات انجام شده در قبال بازار غیرمتشکل پولی پاسخگوی تعهدات بانک مرکزی درباره 
مواجهه با این بازار نیست. نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: بانک مرکزی در گزارشی که تا پایان هفته 
جاری باید به کمیسیون اقتصادی مجلس تقدیم  کند باید به نحوه تسویه، حدود و رقم سپرده ها و همچنین 
چگونگی احقاق حقوق مردم در این موسسات اشاره کند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
یادآور شد: کم شدن از سپرده های مردم در موسسه کاسپین و همچنین برخی زمزمه ها درباره کاهش نرخ 

سود آنها از مواردی است که باید از سوی بانک مرکزی تعیین تکلیف شود.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: بانک مرکزی پاسخگوی کاستن میزان سپرده کاسپینی ها باشد


